
11دانشگاه  قائم مقام رئیس بنیاد 
ملی نخبگان:

استیضاح وزیر علوم 
منصفانه نیست

ایلن��ا :س��عید س��هراب پور، قائم مق��ام 
بنیاد مل��ی نخبگان درباره اس��تیضاح 
وزی��ر عل��وم گف��ت: م��ن به عن��وان یک 
ش��خصیت دانش��گاهی و غیرجناحی 
ک��ه س��ابقه زی��ادی در آم��وزش عال��ی 
دارم و برای مق��ام معظم رهبری و تمام 
اف��راد قوا و خان��واده آم��وزش عالی نیز 
فردی شناخته ش��ده ام و طی ۱۳ سال 
ریاس��ت در دانش��گاه صنعتی ش��ریف 
ب��ا پنج وزی��ر مختلف کار ک��رده ام، این 

استیضاح را منصفانه نمی دانم.
ش��ناخت  م��ن  داد:  ادام��ه  وی 
بس��یاری از آموزش عالی کش��ور دارم 
ابت��دای انق��اب یعن��ی اس��فند  از  و 
سال ۵۷ معاون دانشگاه شیراز شدم 
و از آن زم��ان تاکن��ون به ط��ور مرت��ب 
معاون��ت  همچ��ون  مس��ئولیت هایی 
وزی��ر و قائم مقام��ی وزیر را داش��ته ام 
و می دان��م ایراداتی که ب��ه انتصابات 
روسای دانشگاه از س��وی فرجی دانا 

می گیرند، صحیح نیست.
دانش��گاه ها  فض��ای  س��هراب پور 
آرام  بس��یار  گذش��ته  یک س��ال  در  را 
توصی��ف کرد و گف��ت: تمام روس��ای 
دانش��گاه های  در  منصوب ش��ده 
مختل��ف ازجمله دانش��گاه امیرکبیر، 
خوب��ی  ب��ه  را  و...  خواجه نصی��ر 
می شناسم و می دانم که این افراد در 
کار خودش��ان بهترین هستند و بهتر 

از آنها در کشور وجود ندارد.
مل��ی  بنی��اد  رئی��س  قائم مق��ام 
انتقاده��ای  ب��ه  اش��اره  ب��ا  نخب��گان 
مربوط به رکود علمی در دانش��گاه ها 
افزود: در دانشگاه های کشور ازجمله 
را  آن  ریاس��ت  ک��ه  ش��ریف  صنعت��ی 
برعه��ده داش��تم، بهتری��ن اس��تادان 
اس��تخدام ش��دند که با عاقه و شور، 
کار علمی می کنن��د و فعالیت علمی 
در دانش��گاه ها به ش��دت ادام��ه دارد 
 )ISI( اما اگ��ر تع��داد مقالات علم��ی
مدنظ��ر اس��ت بای��د اع��ام کن��م ک��ه 
کاهش این مقالات از سه سال پیش 

آغاز شده است.
رئی��س اس��بق دانش��گاه صنعت��ی 
هرگون��ه  نتیج��ه  داد:  ادام��ه  ش��ریف 
سیاستگذاری س��ه یا چهار سال بعد 
مش��خص می ش��ود و سه س��ال پیش 
من به مسئولان وقت هشدار دادم که 
کمبود بودجه، امکان��ات و تجهیزات 
در دانش��گاه ها باعث کاهش مقالات 

ISI خواهد شد.
او ادام��ه داد: جالب اس��ت همین 
کس��انی ک��ه کاه��ش تع��داد مقالات 
عل��وم  وزی��ر  اس��تیضاح  ب��رای  را   ISI
ماک قرار می دهند در موقعیت های 
مق��الات  این گون��ه  علی��ه  مختل��ف 
ک��ه  حال��ی  در  کرده ان��د،  صحب��ت 
این گون��ه مقالات ب��رای  جامعه علمی 

کشور ضروری است.
از  غی��ر  ب��ه  گف��ت:  س��هراب پور 
ک��ه  ایرادات��ی  دانش��گاه ها،  روس��ای 
انتصاب��ات در وزارت عل��وم  از دیگ��ر 
توجی��ه  غیرقاب��ل  می ش��ود،  گرفت��ه 
اس��ت زیرا صاحیت ای��ن افراد را باید 
بالا تری��ن مراجع امنیت��ی تایید کنند 
و آنها بیش��ترین اشراف را در این گونه 
مسائل دارند و این مراجع نیز ایرادی 

نگرفتند.
مل��ی  بنی��اد  رئی��س  قائم مق��ام 
نخب��گان در پای��ان گف��ت: فرجی دانا 
دانشمند خوش��فکر و دلسوزی است 
ک��ه م��ن از س��ال های ریاس��ت او در 
دانش��گاه تهران، وی را می شناس��م و 
مطمئنم پس از استیضاح فرجی دانا 

مجددا رای می آورد.

 استیضاح وزیر علوم 
سیاسی است

پزش��کی  عل��وم  دانش��گاه  رئی��س 
ارومی��ه ریش��ه اس��تیضاح وزی��ر علوم 
و  دانس��ت  سیاس��ی  مس��ائل  در  را 
این س��وال را مط��رح کرد ک��ه آیا این 
اس��تیضاح بر مبنای ارزیابی عملکرد 

است؟
انتظ��ار  گف��ت:  آق��ازاده  ج��واد 
می رود نمایندگان مجلس به ارزیابی 
فعالیت ه��ای انجام ش��ده بپردازند نه 
اینکه وزیر را ب��ه دلیل انتصاب هایش 
که از اختیارات بحق وی است، متهم 
کنند.وی ادام��ه داد: اینکه وزیر را به 
خاطر انتصاب هایش مورد سوال قرار 
دهیم یعنی در اختیار مس��لم وی که 
انتخاب روسای دانشگاه ها و معاونان 

خود است، دخالت شده است.
آقازاده افزود: ت��ا زمانی که جرمی 
از س��وی دادگاه اع��ام نش��ده اس��ت 
نمی توان ب��ه افراد تهم��ت زد و گفت 
چ��را فان��ی در فان پس��ت و س��مت 
اس��ت. البت��ه وزی��ر بای��د نس��بت ب��ه 
فعالیت ه��ای خود پاس��خگو باش��د و 
پرسش��گری در این باره ح��ق مجلس 
است اما این پرسش��گری باید به دور 

از مسائل سیاسی باشد.

رئیس دانشگاه تهران:

دلایل استیضاح وزیر علوم قانع کننده نیست
محم��ود نیلی احمدآبادی در م��ورد اعام وصول اس��تیضاح وزیرعلوم 
در مجلس ش��ورای اسامی گفت: »متاس��فانه وزارت علوم از زمان معرفی 
توفیق��ی به عن��وان وزی��ر علوم و بع��د میلی منف��رد و اکن��ون در دوره دکتر 

فرجی دانا درگیر مسائل مدیریتی شده است.«
وی با اش��اره ب��ه اینکه فرجی دانا دارای ش��خصیت علم��ی و فرهنگی 
برجس��ته ای است به ایلنا گفت: »امروز مسائل دانشگاه ها خیلی پیچیده 
و مدیریت ش��ان سخت تر از گذش��ته شده اس��ت، لذا مدیریت متمرکزی 
را می طلب��د مدیریت��ی که نگاه یکپارچه به همه امور دانش��گاه ها داش��ته 
باش��د.« نیلی با بیان اینکه دولت انتظار دارد دانش��گاه ها در حل مسائل 
مملکت و توس��عه و پیش��رفت آن مش��ارکت کنند، گفت: »زمانی که وزیر 
درگی��ر مس��ائل روزمره باش��د کمتر می تواند به این مس��ائل بپ��ردازد، لذا 
انتظار داریم به خاطر منافع ملی، آینده دانشگاه ها و تولید علم و فناوری 
در کشور این موضوعات خاتمه پیداکند و فرجی دانا بتواند با رای اعتماد 
دوب��اره مجلس وظایف خود را انجام ده��د.«وی با تاکید براینکه بنده فکر 
می کنم، فرجی دانا رای اعتم��اد را از مجلس دوباره خواهد گرفت، افزود: 
»جامعه دانش��گاهی به هیچ عنوان توجیه نمی ش��ود که چرا ایش��ان باید 
اس��تیضاح ش��ود و رای عدم اعتماد بیاورد.«نیلی با بیان اینکه دلایلی که 
برای اس��تیضاح وزیر علوم مطرح ش��ده اس��ت، در بدنه دانشگاهی قابل 
توجیه نیست، افزود: »با برداشت هایی که از مجلس محترم دارم و با توجه 
ب��ه اینکه نمایندگان محترم هم به نظریات دانش��گاه ها و موکان خود که 
به آنها رای داده اند توجه می کنند، نس��بت به استیضاح وزیر علوم بدبین 
نیس��تم و امیدوارم مجلس به خاطر دانش��گاه ها، منافع ملی و شخصیت 
فرجی دان��ا ک��ه کام��ا علم��ی و معت��دل اس��ت ب��ه او دوب��اره رای اعتماد 
بدهد.«وی افزود: »به هر حال آغاز سال تحصیلی را در پیش رو داریم و فکر 
می کنم که همه این دلایل کافی است که ان شاءالله مجلس به وزیرعلوم 
رای اعتماد بدهد.«نیلی با اش��اره به اینکه در ص��ورت عدم رای اعتماد به 
وزیر علوم رئیس جمهور باید برای وزارتخانه سرپرس��ت تعیین کند، گفت: 
»بدنه دانشگاهی همچنان عاقه مند است که فرآیند تولید علم و پیشرفت 
کشور با آرامش کامل ادامه پیدا کند و به طورحتم دانشگاه ها در بی ثباتی 
مدیریتی صدمه می خورند.«وی با تاکید براینکه در چنین شرایطی توسعه 
علمی کش��ور خیلی زیاد آس��یب می بیند، ادامه داد: »بالاخره قانون یک 
س��ری وظایف را برای وزارت علوم پیش بینی کرده و دولت نیز بخش��ی از 
اعم��ال مدیریت��ی اش را از طری��ق ای��ن وزارتخانه انجام می ده��د و از وزیر 
علوم به عنوان وزیر کلیدی در کابینه انتظار دارد دانش��گاه ها را همراس��تا 
و همس��و با سیاست های کش��ور مدیریت کند و شخص وزیر باید این کار 
را مدیری��ت کن��د و لذا وقتی وزیر حضور نداش��ته باش��د ای��ن انتظارات و 

ماموریت ها به چالش کش��یده می ش��ود و با وجود سرپرست هم طبیعی 
است که این انتظارات به آن شکلی که باید محقق نمی شود.«نیلی ادامه 
داد: »اگ��ر چه دانش��گاه ها س��اختاری دارند و کارش��ان را انجام می دهند 
ول��ی نقش وزارت علوم در عملکرد و موفقیت دانش��گاه ها کلیدی اس��ت. 
امیدوارم اکثریت مجلس با اشرافی که به مسائل کشور دارند به وزیر علوم 
رای اعتماد بدهند زیرا در غیر این صورت دانشگاه ها از این تصمیم متاثر 
می شوند و فعالیت هایشان با مشکل مواجه خواهد شد.«نیلی با اشاره به 
اینکه الان زمان نوش��تن برنامه توسعه ششم اس��ت، افزود: »قرار است که 
فعالیت های عمده در کش��ور دانش بنیان باشد و خاستگاه اصلی دانش 
هم دانشگاه هاس��ت و اگر دانشگاه ها در این امر مشارکت نداشته باشند 
به این معنی اس��ت که برنامه شش��م توسعه به خوبی نوشته نمی شود.«او 
همچنی��ن با اش��اره به اینک��ه فصل بودجه و آغاز س��ال تحصیلی اس��ت، 
افزود: »همه اینها نشان می دهد که نه وقت خوبی و نه دلیل خوبی برای 
استیضاح وزیر علوم است.«نیلی در مورد برگرداندن دانشجویان ستاره دار 
به دانش��گاه ها که مورد اعتراض قرار گرفته اس��ت، گفت: »هر دانشجویی 
که مراجع رس��می کش��ور به او اجازه ادامه تحصیل بدهد، همچنان باید 
به تحصی��ات خود ادام��ه بدهد.«وی افزود: »س��وال ما دقیقا این اس��ت 
که چ��را آق��ای فرجی دان��ا به عنوان ی��ک چهره علم��ی آنقدر بای��د درگیر 
چالش های سیاس��ی بشود و جامعه دانشگاهی واقعا دراین زمینه توجیه 
نیس��ت.«نیلی با اش��اره به اینکه بنده به خوبی فرجی دانا را می شناس��م، 
گفت: »تصمیم گیری های ایش��ان مبنای سیاسی ندارد و به همین دلیل 
این س��وال برای دانشگاهیان مطرح اس��ت که چرا ایشان باید استیضاح 
ش��ود. مواردی که برای اس��تیضاح وزیر علوم مطرح ش��ده جدی نیس��ت 
و عاوه ب��ر آن ایش��ان کاما در چارچوب وظایف قانون��ی خود عمل کرده 
اس��ت.«وی با تاکید براینکه وزیر علوم یک فرد سیاسی نیست، ادامه داد: 
»دقیقا به همین دلیل است که بدنه دانشگاهی در مورد استیضاح ایشان 
توجیه نیستند.«نیلی با اشاره به اینکه مجلس نقش تعیین کننده ای برای 
اداره کشور دارد و عصاره ملت است، گفت: »مجلس برخاسته از رای مردم 
اس��ت لذا تصمیمات نمایندگان مجلس براس��اس مناف��ع ملی و توجه به 
موکلین خود است. بدنه دانشگاهی از نمایندگان مجلس انتظار دارد که 
کمک کنند وزارت علوم دچار تزلزل نشود و فرجی دانا با قوت به کار خود 

ادامه دهد.«

 

فرجی دانا شایسته جایگاه وزارت علوم است   
منصور نیکخواه بهرامی، استاد ممتاز دانشکده فنی دانشگاه تهران و 
چه��ره ماندگار با بیان اینکه فرجی دانا پله پله بالا آمده و کس��ی نبوده که 
یک دفع��ه بر جایگاه وزیری نشس��ته باش��د، افزود: فرجی دان��ا را به خوبی 
می شناس��م و ب��ا او کار ک��رده ام، ایش��ان س��ال ها رئیس دانش��کده فنی 
دانشگاه تهران و رئیس دانشگاه بوده اند. وی ادامه داد: فرجی دانا برعکس 
کس��انی که تجربه ای در حوزه های مخصوص نداش��ته اند و ناگهان تکیه 
بر صندلی وزارت می زنند، شایس��تگی نشس��تن بر این جایگاه را داش��ت 
و از عه��ده مدیریت ای��ن وزارت تاکنون به خوبی برآمده اس��ت. این چهره 
ماندگار همچنین اف��زود: فرجی دانا وزارت علوم را به خوبی می شناس��د، 
دانشگاه را می شناسد و برای ارتقای آنها تمام توانش را به کار بسته است. 
نیکخواه بهرامی با بیان اینکه فرجی دانا بهترین و لایق ترین فردی است که 
می تواند در این جایگاه باشد، گفت: آنقدر مسائل مهم تر داریم که باید به 
آن بپردازیم که واقعا تعجب می کنم چرا می خواهند این وزیر را استیضاح 
کنن��د و برای چنین کاری وقت می گذارند. اس��تاد ممتاز دانش��کده فنی 
دانش��گاه ته��ران همچنین تاکی��د ک��رد: وزارت علوم چه مش��کلی دارد و 
دانش��گاه ها با چه چالش مهمی دست و پنجه نرم می کنند که لازم است 
وزیر این وزارتخانه اس��تیضاح ش��ود؟ وی افزود: آنقدر مش��کات جدی و 
مهمی داریم که باید ابتدا آنها حل شود و بعد بیاییم ببینیم وزارت علوم چه 
مشکلی دارد. وی در توضیح این گفته خود گفت: وزارت علوم امروز نسبت 
به وزارتخانه های دیگر اصا مشکلی ندارد و توانمندی های این فرد واقعا 
قابل ستایش است. نیکخواه بهرامی تاکید کرد: فرجی دانا فردی است که 
تمام مراحل علمی را به ترتیب طی کرده و تجربه های اس��تاد دانش��گاه تا 
رئیس دانش��کده و رئیس دانشگاه بودن را دارد بنابراین فردی است که از 

همه حیث برای این جایگاه مناسب تر است. 

معاون آموزش دانشگاه آزاد اسلامی و مشاور وزیر علوم:

استیضاح کنندگان مستندی ندارند

خبر

حس����ی�ن غریب��ی،  شاهرخ زبر دست
آموزش��ی  م����ع��اون 
دانشگاه آزاد اسلامی و مشاور وزیر علوم 
است. کسی که با برنامه های وزارت علوم 
ک��ه  دارد  ب��اور  غریب��ی  دارد.  آش��نایی 
تاکنون  هیچ ک��دام  اس��تیضاح کنندگان 
نقد مس��تندی به برنامه های وزارت علوم 
ارائ��ه نکرده ان��د و به محورهای��ی که برای 
استیضاح اعلام ش��ده هم واکنش نشان 

می دهد. 
      

   یکی از محورهایی که استیضاح کنندگان 
فرجی دانا مط�رح می کنند این اس�ت که 
مدیریت او باعث شده تا آرامش دانشگاه ها 
ب�ه هم بریزد و دانش�جویان و اس�تادان از 
کاره�ای علمی باز بمانند. ب�ه نظرتان این 

مساله چقدر صحت دارد؟ 
اگ��ر بخواهی��م موضوع آرام��ش را مطرح 
کنی��م بای��د در چند بخ��ش این موض��وع را 
م��ورد بررس��ی ق��رار دهی��م. یک منظ��ر این 
اس��ت که دانشجویان، استادان و کارمندان 
دانش��گاه ها آرامش داشته باش��ند. اگر این 
مساله مد نظر باشد دوستانی که می گویند 
آرام��ش وج��ود ندارد بای��د مس��تنداتی ارائه 
کنن��د. نماین��دگان محترمی ک��ه می گویند 
آرام��ش ب��ه ه��م ریخت��ه اس��ت ب��ه اس��تناد 
کدام ادع��ا می گویند آرامش وج��ود ندارد؟ 
این ط��ور نیس��ت ک��ه دانش��گاهیان آرامش 
نداش��ته باش��ند. ش��کل دیگ��ر آرام��ش این 
دانش��گاهی  س��ازمان های  در  ک��ه  اس��ت 
آرامش وجود نداشته باش��د. چیزی نزدیک 
فعالی��ت  کش��ور  در  2۵00دانش��گاه  ب��ه 
و  خصوص��ی  آنه��ا  از  بخش��ی  می کنن��د. 
بخ��ش دیگ��ر دولت��ی هس��تند. س��ازمان به 
ای��ن بزرگ��ی اف��رادی را ه��م در ب��ر می گیرد 
ک��ه فرهیخته ان��د و مس��ائل پیرام��ون آن را 
می شناس��ند. بای��د دید ک��ه ای��ن مجموعه 
آرام��ش دارد یا نه. اگر به لح��اظ برنامه ای یا 
س��ازمانی یا به ه��ر نحو دیگ��ری این آرامش 
به ه��م ریخته باش��د بالاخره بای��د در جایی 
خودش را نشان بدهد. برنامه های وزیر علوم 
برنامه های مدونی هس��تند و از جاهایی که 
ای��ن برنامه ه��ای م��دون را می توانید ببینید 
وزارت عل��وم اس��ت. اگر کس��ی نق��دی دارد 
بای��د مط��رح کن��د و بگوید چ��ه بخش هایی 
از ای��ن برنامه هایی که به مجلس داده ش��ده 
مناسب نیستند. اگر در هر دو جنبه بررسی 
کنید به راحتی متوجه می شوید که این طور 

نیس��ت که آرامش وجود نداش��ته باشد. هم 
برنامه مدون اس��ت و هم در اجرا موفق بوده 
اس��ت. کس��ی مس��تنداتی را در ای��ن م��ورد 
مطرح نکرده است. می توانستند بگویند ما 
به این برنامه ها نقد داریم. نقد باید براساس 
مس��تنداتی باش��د. وزارت عل��وم در مباحث 
زی��ادی  تاکی��د  تمدن س��ازی  و  فرهنگ��ی 
داشته. پیاده سازی الگوی اسامی و ایرانی 
پیش��رفت، تح��ول و ارتق��ای علوم انس��انی، 
انس��جام در تصمیم گیری و تصمیم س��ازی، 
 مسئولیت پذیری و پاس��خگویی وزارت علوم 
و دانش��گاه ها و همچنی��ن افزای��ش کیفیت 
آموزش عالی و چیس��تی آن ک��ه مورد تاکید 
مجلس هم ب��ود در برنامه ه��ای وزارت علوم 
وج��ود دارد و ب��رای آنه��ا راهبرد هایی وجود 
دارد. در بحث ه��ای آم��وزش عالی هدفمند 
و مهارت آم��وزی هم که م��ورد تاکید مجلس 
بود باز هم راهبردهایی وجود دارد. پژوهش 
مبتنی ب��ر تقاض��ا را ه��م در راهبرده��ا ق��رار 
داده ای��م. تع��داد مق��الات ه��م رش��د خوبی 
داش��ته اس��ت. در فضای فن��اوری و نوآوری 
هم کارهای خوبی انجام شده است. تعامل 
با نهادهای علمی بین المللی بیش��تر ش��ده 
و این مس��اله هم از طرف وزارت امور خارجه 
پیگیری می ش��ود و هم با آمدن فرجی دانا و 
س��الار در این زمین��ه در وزارت علوم کارهای 
خوبی شده اس��ت. در جذب نیروی انسانی 
ح��دود 8 ه��زار نف��ر ب��رای ج��ذب ثبت ن��ام 

کرده اند. اگر می خواهند وزیر را اس��تیضاح 
کنند این استیضاح باید مبتنی بر یک سری 
مسائل باشد. یکی از مهم ترین ارکان بخش 
غیردولت��ی در آم��وزش عال��ی دانش��گاه آزاد 
اس��امی اس��ت. تعامل و هماهنگی بین دو 
طرف وجود داش��ته اس��ت. دکتر میرزاده در 
تمام گفت وگوهای خود از وزیر علوم حمایت 
کرده است. در دانشگاه های غیرانتفاعی هم 
این را می بینیم. این نشان دهنده تعامل دو 
طرف است. بالاخره در جایی باید این وجود 
نداش��تن آرام��ش را ک��ه می گوین��د ببینیم. 
یا بای��د بگویند ما این برنامه ه��ا را که از قضا 
برنامه های خوبی هم هستند قبول نداریم. 
اگ��ر این ه��ا را بگوین��د دس��ت کم مجموع��ه 
نمایندگان قض��اوت خواهند کرد که بین راه 
خردورزان��ه و اندیش��مندانه مدیری��ت وزارت 
علوم و راه کوتاه م��دت و دور از واقعیت یکی 
را انتخ��اب کنند. از طرفی مس��تنداتی ارائه 
نمی کنند که آرامش وجود ن��دارد و از طرف 
دیگر ی��ک نفر از آقایان هم نمی گوید من به 

این بخش از برنامه ها نقد دارم. 
   یک��ی دیگ��ر از محورهای��ی ک��ه ب��رای 
استیضاح مطرح می کنند مساله بازگشت 
دانشجویان ستاره دار است. مساله ای که 

می گویند غیرقانونی بوده است. 
دانش��جویان  بازگش��ت  اس��ناد  تم��ام 
س��تاره دار در اختی��ار نمایندگان ق��رار گرفته 
اس��ت. از قب��ل ه��م این طور ب��وده ک��ه برای 

خبر

ورود ب��ه دانش��گاه گزین��ش وج��ود داش��ته 
اس��ت. از مراجع ذی ربط و براس��اس قوانین 
ش��ورای انقاب فرهنگ��ی در مورد دانش��جو 
تصمیم گرفته می ش��د. یا تعه��د می گرفتند 
ی��ا دانش��جو همین ط��ور ب��ه تحصی��ل ادامه 
می داد. مجموعه ای که در گزینش هس��تند 
احکامشان به 24-2۳ سال قبل برمی گردد. 
این افراد از سال های قبل بوده اند و به همان 
شکل قضاوت می کنند. این هایی که مطرح 
می کنن��د دور از انصاف اس��ت. به چه دلیل 
کس��انی خاف واقع صحبت می کنند و چرا 
مجوز دارند که دیگران را تخریب کنند. خود 

آقایان هم این را می دانند. 
   مساله دیگر مساله انتصابات است... 

کش��ور روالی برای انتص��اب دارد. ممکن 
اس��ت س��لیقه برخی ب��ا انتص��اب برخ��ی از 
اف��راد همخوانی نداش��ته باش��د. نهادهایی 
ب��رای بررس��ی صاحی��ت علم��ی و بررس��ی 
صاحیت ها وجود دارد. از جنبه های مختلف 
توانای��ی مدیریتی، محبوبی��ت در مجموعه و 
ش��رایط دیگر، صاحی��ت افراد م��د نظر قرار 
می گیرد. اگر این انتصاب خوشایند گروهی 
نبود می تواند بهانه  ای برای استیضاح باشد. 
این مطلب نه منصفانه اس��ت و ن��ه عادلانه. 
فرجی دان��ا هم ه��وش و ذکاوت و هم توانایی 
علم��ی زی��ادی دارد و هم در دنی��ای داخل و 
خارج احترام زیادی به او می گذارند. سال ها 
هم در خدمت نظام بوده و در همه نهادها از 
س��پاه گرفته تا جهاد دانشگاهی تا دانشگاه 
ته��ران و ح��الا در وزارت عل��وم خدمت کرده 
است. او حتی زمانی که در واترلو بود به دلیل 
اینکه ش��اگرد ممتاز بود بخش��ی از شهریه را 
پ��س گرفته ب��ود. او ه��م چون بورس��یه بود و 
ش��هریه را دولت می داد پول را به وزارت علوم 
برگردانده بود. چند نفر این کار را می کنند؟ 
چند نفر تحت شرایط آنجاحاضر به این اقدام 
می شوند؟او با معدل 4 از 4 فارغ التحصیل 
شده. چرا نباید از این مدیران استفاده کنیم. 
مدیری که انسجام فکری و اجتماعی ایجاد 
کرده است. چرا باید از حضور چنین مدیری 
محروم ش��ویم؟ امی��دوارم مجلس همان طور 
که دانشگاهیان به فرجی دانا اعتماد کردند 
به او اعتماد کند و بگذارند که ایش��ان توسعه 
علم��ی را برای کش��ور ب��ه ارمغان بی��اورد. هر 
اقدام��ی اگر در جهت این باش��د که توس��عه 
علمی کشور را به چالش بکشد منافع ملی را 
زیر سوال می برد. باید نیروهای انسانی خود 

را حفظ کنیم. 
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 مسائلی که 
مطرح می کنند 
دور از انصاف 
است. به چه 
دلیل کسانی 
خلاف واقع 
صحبت 

می کنند و چرا 
مجوز دارند 

که دیگران را 
تخریب کنند

تنها دو روز به استیضاح وزیر علوم مانده و موج حمایت ها 
از فرجی دانا هر روز گسترده تر می شود. بسیاری بهترین فاطمه رجبی

راه برای اثبات سیاسی بودن این استیضاح را برما کردن اتفاقات پشت پرده 
و  انگیزه های اصلی استیضاح کننده ها می دانند. از طرفی افشای ماجرای 
بورسیه های غیرقانونی و همزمان اوج گرفتن اختافات برخی نمایندگان 
مجلس با وزیر علوم مهر تاییدی بر اعتقاد این عده می زند. به همین دلیل 
پی درپی اس��ناد مختلفی از تخلفات دولت  سابق در رابطه با بورسیه های 
تحصیلی منتشر می شود که عرصه را بر خیلی ها تنگ کرده است. یکی از 
این اسناد نشان می دهد که مسئولان مختلف پای نامه ای را که خطاب به 
خواجه س��روی مع��اون فرهنگی وزارت علوم نوش��ته ش��ده امضا ک��رده و 
توصیه ای موکد به آن افزوده اند، نامه ای که در آن »یکی از بچه های خوب 
مسجد]...[« که اتفاقا در دانشگاه های پولی مالزی پذیرش گرفته اما توان 
مالی درس خواندن در آن کشور را نداشته برای اعطای بورسیه معرفی شده 
است. درنهایت هم مسئول مستقیم، نامه را برای سرکار خانم جوادپور پاراف 
کرده وخواسته اند که شخص معرفی شده در لیست مصاحبه قرار بگیرد. 
این در حالی است که یک دانشجو یا فارغ التحصیل عادی برای رسیدن به 
لیس��ت مصاحبه باید مراحل به مراتب سخت تر و پیچیده تری نسبت به 
نوشتن یک نامه طی کنند. افشای چنین اسنادی که هر ساعت به تعداد 
آنها اضافه می ش��ود نه تنها کس��انی را که به دنبال استیضاح هستند به 
تناقض گویی و فرافکنی کشانده بلکه باعث شده بسیاری از مسئولان دولت 
قبل که تا امروز سکوت کرده بودند لب به توضیح باز کنند. یکی از این افراد 
حسن مسلمی نائینی معاون سابق بورس و دانشجویان خارج وزارت علوم 
اس��ت. او که تا ام��روز به خاطر قولی که برای مصاحبه نکردن داده اس��ت 
چیزی نگفته،  درگفت و گو  با ایسنا می نویسد: در جلسات عنوان شد که به 
هیچ وج��ه مصاحب��ه نکنید و من ب��ه همین دلی��ل با رس��انه ها گفت وگو 
نمی کردم، اما متاسفانه آقایان خودشان مدام مصاحبه می کنند و مسائلی 
را مطرح می کنند. به همین دلیل ترجیح دادم که سکوت خود را بشکنم. او 
درادامه باتایید اینکه در دولت گذشته افرادی با معدل پایین بورسیه دریافت 
کرده اند، می گوید: گاهی اوقات دس��تور از مقامات بالاتر صادر می شود.

همان وزیری که آیین نامه ای را تصویب می کند ممکن است برخی افراد را 
که معدل پایین داشته اند با توجه به شرایط خاصی که خود صاح می داند، 
شامل بورس��یه ها کند. افرادی وجود داشته اند که با معدل پایین بورسیه 
گرفته اند، اما همگی با دستور وزیر بوده است.این دستورها از سوی وزرای 
وقت دولت سابق صادر شده است و تمام مدارک آن را در جلسه تحقیق و 
تفح��ص مجل��س ارائه داده ام.البته مس��لمی ت��اش می کند ای��ن اقدام 

مسئولان در دولت  سابق را به نحوی توجیه کند و تعهد افراد معرفی شده را 
بهانه ای برای اعطای بورسیه به آنها معرفی کند. به همین دلیل ادامه داد: ما 
از تشکل های دانشجویی درخواست می کردیم افراد باصاحیت را معرفی 
کنن��د زی��را اعضای هیات علم��ی باید اف��راد متعهد و متخصص باش��ند. 
همان طور که امام راحل فرمودند، تعهد از تخصص نیز مهم تر است؛ البته 
نباید تخصص را تحت الش��عاع خود ق��رار دهند. به طور مث��ال جانباز ۷0 
درصدی داش��تیم که رساله دکترای خود را از دانشگاه تهران گرفته است. 
همچنین آزاده ای حضور داشت که به سرعت دکترای خود را گرفت و امروز 
یکی از مدیرکل های وزارتخانه است. این افراد، افرادی متعهد و متخصص 
هستند و ما به خط و ربط آنها هیچ توجهی نداشتیم. تصاویر احکام بورسیه 
برخ��ی از فرزن��دان وزرای عل��وم دولت احمدی نژاد ک��ه در فضای مجازی 
منتشر شده،  احتمالا مهمترین دلیل شکسته شدن سکوت معاون سابق 
بورس و دانشجویان خارج سازمان امور دانشجویان است. او در گفت و گو 

با ایسنا ادامه داد: تا آنجا که من اطاع دارم دختر آقای دانشجو خودشان 
وارد مقطع دکترا ش��دند و از دانش��جویان برتر دانشگاه تربیت مدرس نیز 
هستند. بهتر است در این موارد پرونده این افراد و معدل هایشان به دقت 
بررسی شود. تنها مساله ای که در این میان وجود داشت، روزی بود که آقای 
دانشجو به من گفتند دخترشان بناست بورسیه شوند، من گفتم که ایشان 
همچون س��ایر افراد باید جایابی ش��وند تا بتوانیم حکم ورودشان را صادر 
کنیم. پس از آن دیگر هیچ مساله ای با بنده مطرح نشد. تنها مساله ای که 
ممکن اس��ت در این میان مطرح شود این است که به علت شناختی که 
نس��بت به س��وابق پدرهای این افراد وجود داشت، روند تحقیق و بررسی 

پرونده آنها به سرعت انجام شده باشد.
 مسلمی در حالی سریع تر شدن روند بررسی به پرونده آقازاده ها را مزیتی 
کوچک برای آنها می داند که پرونده بس��یاری از متقاضیان با صاحیت 
اصا به مرحله بررس��ی نمی رس��ید. »مهدیه. ف« یکی از کس��انی است 
که در کنکور کارشناسی ارش��د رتبه تک رقمی داشته و با معدل ۱۷/۱۳ 
فارغ التحصیل ش��ده و در س��ال 90 یک سال و نیم برای گرفتن بورسیه 
تاش کرده اما موفق نشده است. او می گوید: وقتی خبرگزاری ها را مرور 
می کنم اصا خبرهای مربوط به بورسیه ها را باز نمی کنم. چندبار که این 
کار را کردم از ش��دت ناراحتی بیمار شدم. مدام یاد روزهایی می افتم که 
برای بورس��یه تاش می کردم و به در بسته می خوردم آن هم فقط به این 
خاطر که مدتی در دانش��گاه عضو فان گروه و تش��کل بوده و پدرم یک 

بازنشسته ساده است.
   به جای معاونت بورس به شهرداری بروید

حرف ه��ای مس��لمی تنه��ا اتفاق��ی نیس��ت ک��ه ای��ن روزه��ا درباره 
بورس��یه های غیرقانونی رخ داده اس��ت بلکه خبرگ��زاری ایلنا در ادامه 
افشاگری های رسانه ای این چند روز به اسنادی دست پیدا کرده است 
که نش��ان می دهد کسانی در حد مس��ئول یکی از مناطق شهری هم 
می توانس��ته اند اف��رادی را برای برخ��ورداری از مزای��ای تحصیل با پول 
دولت معرفی کنند. ایلنا در این باره می نویسد: مسئول یکی از مناطق 
ش��هری نیز در نامه ای به تاریخ 9۱/۱۱/2۳ خطاب به یکی از معاونان 
وق��ت وزیر علوم، هفت نفر را برای اخذ بورس��یه معرفی کرده اس��ت. از 
طرفی اس��ناد تازه منتشر شده نش��ان می دهد که یکی از نمایندگانی 
که خود را منتس��ب به جری��ان اصولگرا می داند ام��ا افراطی گری های 
وی زبان��زد نماینده های مجلس قبل ب��ود در نامه ای خطاب به یکی از 
معاونان وقت وزارت علوم 20 نفر را جهت استفاده از بورسیه تحصیلی 

در مقطع دکترا معرفی کرده است.

معاون سابق بورس و دانشجویان خارج وزارت علوم:

دستوربورسیههامستقیماازاتاقوزیرمیآمد
گزارش

پرویز جبه دار، چهره ماندگار مهندس��ی ب��رق ایران در 
رابطه با بحث استیضاح وزیر علوم به فرهیختگان آناین 
گفت: رضا فرجی دانا فردی واقعا شایسته و توانمند در 
حوزه مدیریت، دانش اخاق و ایمان است. وی با بیان 
اینکه فرجی دانا از ش��اگردان او در سال های 6۳ و64 
بوده است، گفت: 24 سال تجربه او در فضاهای علمی 
نشانگر آن است که وی فردی قانونمدار است و توانایی 
آن را دارد ک��ه دانش��گاه ها را به س��متی بب��رد که واقعا 
معنی دانشگاه پیدا کند. این چهره ماندگار همچنین 
افزود: ایشان به جز آنکه می تواند به دانشگاه ها معنی 

واقع��ی بده��د توانگر ای��ن مهم نیز هس��ت که فضای 
علم��ی و شایسته س��الاری را به دانش��گاه ها برگرداند. 
این فرد جزء معدود افرادی اس��ت که به جز توانمندی 
در مدیریت علمی، به لحاظ اخاقی و قانونمداری نیز 
شناخته شده است، من به شخصه به توانمندی های 
او در تم��ام حوزه ه��ا ایم��ان دارم و کنار گذاش��تن او را 
ام��ری غیرعاقان��ه می دانم. پرویز جب��ه دار همچنین 
افزود: وضعیت دانشگاه ها از زمان مدیریت فرجی دانا 
ب��ه وضوح تغیی��ر ک��رده و این علمی ش��دن فضاهای 

دانشگاهی را مدیون توانمندی های این فرد هستیم. 

کریم مجتهدی اس��تاد فلس��فه دانش��گاه تهران و 
چه��ره مان��دگار در حوزه فلس��فه با اش��اره به اینکه 
استیضاح یک وزیر بدون تدبیر و تحقیق بی خردی 
محض است، گفت: من سوابق کاری و علمی آقای 
فرجی دانا را نمی دانم، پس مشخصا درباره این فرد 
صحبت نمی کنم، اما تنها چیزی که می دانم این 
اس��ت که اس��تیضاح یک ش��خص به طور رس��می 
بدون تامل و تعقل کاری عقانی نیست و می تواند 
تبعات ناخوشی در پی داشته باشد. وی همچنین 
اف��زود: به ط��ور کل��ی می خواه��م بگوی��م ب��دون 

اندیش��یدن، تدبی��ر و تحقیق نمی ش��ود یک وزیر 
را در فرصت کمی که بر س��ر کار آمده، اس��تیضاح 
کرد. این چهره ماندگار در حوزه فلس��فه همچنین 
گف��ت: بدون رجوع به کارهای قبل��ی که یک وزیر 
انجام داده و فرصت کم��ی که کار کرده نمی توان 
او را مورد بازخواس��ت قرار داد و نقد کرد. مجتهدی 
گفت: من تاکید می کنم که در مورد ش��خص وزیر 
عل��وم امروز صحبت نمی کنم، بلکه فقط هش��دار 
می ده��م که از عج��ول ب��ودن بپرهیزی��د و به طور 

ناگهانی یک نفر را مورد استیضاح قرار ندهید. 

از استیضاح عجولانه بپرهیزیدشایسته سالاری استادان خط مشی اصلی فرجی داناست
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